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ARTHUR FELLINGER PLEIT VOOR SECTORBREDE AANPAK

DUURZAAMHEID: MEER 
DAN AFVINKEN VAN TAAK

Volgens zelfstandig ondernemer Arthur Fellinger, MVO-manager binnen zijn 

adviesbureau @Fellingers, is maatschappelijk verantwoord ondernemen niet 

ingewikkeld. “Als je weet waar je verbeteringen kunt doorvoeren, 

bijvoorbeeld door net even anders om te gaan met ingrediënten, verwerken 

van afval, transport van producten, opstelling van machines of volgorde van 

werkprocessen, kun je snel het verschil maken. Iedere reis begint met de 

eerste stap. Daarna ben je onderweg.”

Een algemeen gangbare definitie voor duurzaamheid: ‘voorzien in 
de behoeften van het heden, zonder het vermogen van toekom-
stige generaties om in hun eigen behoeften te voorzien in gevaar te 
brengen’. Arthur Fellinger heeft zo zijn twijfels bij die omschrijving. 
“De definitie is niet eenduidig. Met hoeveel generaties moet ik reke-
ning houden? En hoe kan ik bepalen wat hun behoefte zal zijn?” 
Liever praat hij daarom vanuit zijn eigen gevoel. “Maatschappelijk 
verantwoord ondernemen draait voor mij om het feit dat ik geen 
schuld wil neerleggen bij mijn kinderen en kleinkinderen. Zij moeten 
net zo van de aarde kunnen genieten als ik. We zijn allen rentmees-
ters van deze wereldbol: daar moeten we ons in mijn beleving dan 
ook naar gedragen.”

Retourstroom
Fellinger woont tegenwoordig boven de Markthal in Rotterdam. 
Een vers broodje is dan ook gauw gehaald. “Door de week gun ik 
mij de tijd niet en eten we stevig volkorenbrood van Albert Heijn uit 

de vriezer. Maar in het weekend is het feest. Dan koop ik regelmatig 
brood bij Le Perron: heerlijk vers en knapperig.” Hij waardeert het 
feit dat Le Perron hem soms ook onverbiddelijk ‘nee’ verkoopt. “Ik 
heb er begrip voor dat vers brood op een bepaald moment op is. 
Het is toch zonde om tot het einde van de dag alle schappen vol te 
hebben liggen? We gooien met z’n allen in de Westerse wereld on-
gelooflijk veel voedsel weg. En hoewel ik van bakkers heb begre-
pen dat hun retourbrood dikwijls als veevoeder dient, blijft dat een 
devaluatie van het product dat je met zoveel liefde en zorg hebt 
gemaakt. Het is gewoon zonde!” 

Van hoofd naar hart
Duurzaam ondernemen ligt Fellinger al langere tijd na aan het hart. 
“Ik heb 32 jaar bij Unilever gewerkt en daar dikwijls met innovaties 
te maken gehad. Daardoor ben ik veel met duurzaamheid in aanra-
king gekomen. De expertise die ik binnen Unilever op corporate ni-
veau heb opgedaan, zet ik sinds begin dit jaar in voor het MKB. 

Beslissingen in kleine bedrijven zijn snel gemaakt en hebben vaak 
grote impact op mens en milieu.”

Volgens Fellinger gaat maatschappelijk verantwoord ondernemen 
binnen het MKB dikwijls met keuzestress gepaard. “Waar moet je 
als kleinere ondernemer in vredesnaam beginnen? Vaak blijkt dat je 
al best wat dingen doet die onder de duurzame noemer vallen. 
Denk aan duurzame acties, een strak werktijdenbeleid of samen-
werking met lokale bedrijven.” Fellinger juicht het toe om een duur-
zaam verhaal richting de consument uit te dragen, maar 
waarschuwt ondernemers ervoor dit niet te snel te doen. “Als je 
verhaal aan de oppervlakte blijft of meer een marketingtruc is dan 
echt je gevoel uitdraagt, prikken mensen er dwars doorheen. Test je 
communicatie eerst eens intern: iedere medewerker is per slot van 
rekening zelf ook consument. Duurzaam ondernemen moet je eerst 
heel dicht bij jezelf ontwikkelen om er dan langzaam maar zeker 
het hele bedrijf voor te laten warmlopen. Het gaat van het hoofd 

naar het hart: eerst bewustwording, dan gevoel. Het moet meer zijn 
dan het afvinken van een taak.”

Van akker tot bakker
Wat Fellinger betreft is duurzaam ondernemen zowel een individu-
ele als een collectieve verantwoordelijkheid. “Natuurlijk moet je als 
zelfstandig ondernemer letten op je energie- en waterverbruik, je 
sociale verantwoordelijkheid nemen en bewuste keuzes te maken 
voor bijvoorbeeld verpakkingsmaterialen. Ik raad de bakkerij-
branche echter ook van harte aan om als sector gezamenlijk de 
handen ineen te slaan op het gebied van duurzaamheid. Of je nou 
een kleine bakker op de hoek bent of een heel grote fabrikant: 
iedereen kan gebruikmaken van het verhaal over de duurzaamheid 
van brood. Breng het proces van akker tot bakker goed in beeld. 
Welke bestrijdingsmiddelen gebruikt de teler van je tarwe en 
waarom? Hoe zit het met bewatering? Maakt de molen gebruik van 
lucht of water? Haal die verhalen in de hele keten op en deel ze. Op 
ieder niveau waar graan wordt verwerkt, zijn prachtige verhalen op 
te tekenen. Laat als sector zien aan de buitenwereld: dit doen wij.”

Openheid en transparantie
Fellinger erkent dat zijn visie op maatschappelijk verantwoord on-
dernemen dicht bij de momenteel gangbare theorie over storytel-
ling ligt. “Alles draait om laten zien wat je doet, vertellen waar het 
vandaan komt en waarom jij ervoor hebt gekozen. Openheid en 
transparantie zijn sleutelwoorden.” Hij wijst er nogmaals op dat 
duurzaamheid een reis is. “Je kunt niet alles in één keer regelen. 
Maar zorg ervoor dat je onderweg bent: anders mis je echt de boot. 
Iedere ondernemer moet zichzelf telkens weer opnieuw uitvinden. 
En de uitvindingen die komende jaren bovenaan staan, moéten 
duurzaam zijn.”

Fellinger heeft tot slot nog een indringende boodschap voor iedere 
ondernemer die na zijn verhaal nog altijd zijn schouders ophaalt bij 
duurzaam ondernemen. “De wereld kan prima zonder jouw bedrijf. 
Maar jouw bedrijf kan niet zonder de wereld. Begin gewoon. Dan 
komt de rest vanzelf.” ■

Hoe kijken mensen van buiten de branche eigenlijk naar onze sector? Bakkers in bedrijf spreekt dit jaar een tiental brood- en 
banketliefhebbers, die vanuit een geheel andere achtergrond hun blik op het bakkersvak werpen. Vanuit hun liefde voor food 
of vanuit een raakvlak met hun eigen werk. Tien visies van buitenaf op werk en beleving in de bakkerij. 

‘De wereld kan prima zonder jouw 
bedrijf. Maar jouw bedrijf kan niet 

zonder de wereld.’

 Tekst: Linda van ‘t Land | Foto: @Fellingers | IMAGO 

Arthur Fellinger pleit voor het ophalen van verhalen in de gehele keten, van 

akker tot bakker, om deze vervolgens te delen met de buitenwereld. ‘Op ieder 

niveau waar graan wordt verwerkt, zijn prachtige verhalen op te tekenen. Laat 

als sector aan de buitenwereld zien: ‘Dit doen wij.’



Sustainable 
Procurement

Maatschappelijk Verantwoord Inkopen  
is niets anders dan jezelf steeds  
de vraag te stellen ‘Kan dit duurzamer’?
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Voorwoord 

Er is een verschuiving gaande; inkopers van producten en diensten letten niet langer alleen op prijs, 
kwaliteit en veiligheid, maar ook op het effect van hun keuze op mens en milieu. Dit document laat ons 
kennismaken met de nieuwe ISO20400-richtlijn, een handleiding die inkopers helpt anders en duurzamer 
te denken. 

Na een periode van drie jaar intensief overleg tussen 45 betrokken landen is de internationale standaard 
voor Maatschappelijk Verantwoord Inkopen (MVI) een feit. Vanaf mei 2017 biedt de ISO20400 inzicht, 
structuur en handvatten, aan grote en kleine bedrijven, zowel publiek als privaat. 

Yacht is voorstander van kennisdeling. Karin van IJsselmuide (kennismanager en trainer bij NEVI) krijgt 
van ons een podium om stil te staan bij de geschiedenis en het gebruik van de ISO-richtlijn. Tijdens een 
tweetal Food-for-Thought-avonden, in Zwolle en Utrecht, neemt zij zo’n 100 inkoopprofessionals mee in 
haar verhaal over de noodzaak van de richtlijn, de transitie binnen inkoop en hoe MVI in te zetten bij beleid 
en strategie van bedrijven. Aan de hand van het Dutch Wheel laat ze zien hoe implementatie mogelijk is.

Dit is een verdere opmaat naar de professionalisering van het inkoopvak. Vanzelfsprekend houden we 
onze inkoopprofessionals up-to-date ten aanzien van dit thema. Zo organiseert Yacht de training Circulair 
Inkopen voor inkopers. Om je nog verder op weg te helpen, vind je hier ook een aantal voorbeeldvragen 
die je jezelf kunt stellen tijdens het proces van inkoop, of die je voorlegt aan je directie en collega’s. 
Nog een ander hulpmiddel, terug te vinden in de ISO20400-richtlijn, is de risico- en prioriteitsanalyse. 
Hiermee hebben we tijdens de Food-for-Thought-avonden al kort kennisgemaakt. Deze analyse helpt bij 
het denkproces over verduurzaming van de supply chain.

Deskundig, verbindend en daadkrachtig zijn belangrijke begrippen binnen de Yacht-organisatie. We 
hebben experts in huis én in ons netwerk die regelmatig samenkomen om hun steentje bij te dragen aan 
een duurzamere aanpak van inkoop. Drie inkopers geven ons inzicht in hun denkwijze rondom ‘sustainable 
procurement’ in hun organisatie. Tot slot lees je in deze whitepaper een voorbeeld van een ondernemer 
die de hele supply chain heeft bekeken op duurzaamheid. De meest gebruikte begrippen in duurzaam 
zakendoen vinden hier duiding.

Ik bedank Karin, Arthur, Bram, Rob en Eva voor hun bijdrage aan de totstandkoming van deze whitepaper. 
En ik wens jou veel inspiratie toe!

Hilbrand van der Kooi
Directeur SCM&P
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Karin van IJsselmuide

Karin begon haar carrière als inkoper bij Vopak. Daar ontdekte ze dat ze invloed had op onder andere 
de veiligheid van het bedrijf, door de keuzes die ze maakte. Hierdoor ontwikkelde ze haar intrinsieke 
motivatie voor duurzame keuzes. Inmiddels is Karin werkzaam als kennismanager en trainer bij NEVI, 
de beroepsvereniging van inkopers. Deze vereniging telt 6500 leden, die ze in haar achterhoofd 
had toen ze de afgelopen 3,5 jaar optrad als voorzitter van de Nederlandse normcommissie 
Maatschappelijk Verantwoord Inkopen. Ze werkte ook als afgevaardigde namens Nederland in de 
internationale projectgroep ISO20400. Ze maakte zich sterk voor alle NEVI-leden, maar ook voor die 
van de buitenlandse  collega-inkoopverenigingen (IFPSM). Ze is nu zo trots als een pauw als de nieuwe 
beknopte ISO20400-norm in mei klaar is voor gebruik In Nederland. Tot die tijd vertelt ze bevlogen 
over het proces ernaartoe, de inhoud ervan en hoe deze norm in te zetten.

‘ISO 20400 is een handzame, praktische richtlijn en 
bovenal vernieuwend. Deze richtlijn helpt organisaties dus 

echt om risico’s te verminderen, kansen te vergroten en 
duurzaamheid te borgen in het inkoopproces’

In hoeverre zoeken inkopers het randje van duurzaamheid op? Let je op mens en milieu bij de inkoop van 
producten en diensten? Zijn de chemische stoffen belastend voor de werkomgeving? Krijgen de arbeiders 
eerlijk betaald? Deze vragen zijn niet alleen van belang bij inkoop, maar kun je jezelf stellen bij de hele 
supply chain. Yacht biedt inkopers de gelegenheid om na te denken over deze en andere vragen tijdens   
Food-for-Thought-bijeenkomsten. 
De nieuwe ISO-richtlijn (20400) voor MVI is een hulpmiddel om de beste keus te maken inzake duurzame 
inkoop. Tot voor kort lag de grens van inkoop vaak bij prijs. Dat gaat veranderen, want goedkoop is niet langer 
de beste optie.
 
Karin van IJsselmuide was nauw betrokken bij het formuleren van de nieuwe ISO20400-richtlijn, een mondiale 
standaard om bedrijven bewust te maken van de impact die ze via inkoop op duurzaamheid kunnen hebben. 

Inhoud MVI* is niets anders dan jezelf steeds  
de vraag te stellen ‘Kan dit duurzamer’?

In dit document lees je over de handleiding voor sustainable procurement en wat de voordelen zijn van 
ISO20400. Aan bod komt het inkoopproces, de hele supply chain en het hoe, wat en waarom van 
de ISO-richtlijn. Het geeft inkopers een praktische handleiding om duurzaamheid te implementeren 
bij inkooptrajecten.

Onderwerpen in dit whitepaper

■  Waarom een norm voor MVI

■  17 sustainable goals

■  Achtergrond ISO20400

■  Van regulier naar duurzaam inkoopproces

■  Inhoud ISO20400

■  Wat draag jij bij?

■  De voordelen van ISO20400

■  Welke vragen stel je jezelf?

■  Inkopers aan het woord

■  Verduurzaam je supply chain van A tot Z, een voorbeeld

Tekst: Eva van Otterlo, De Bovenkamer Tekst & Advies, www.bovenkamer.co

* Maatschappelijk Verantwoord Inkopen4 5



Achtergrond van ISO20400
Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen en de 17 duurzame doelen staan dus al hoog op onze agenda, 
maar omdat ruim 70% van de bedrijfsuitgaven inkoopgerelateerd is, is ook MVI (Maatschappelijk Verantwoord 
Inkopen) heel actueel. Frankrijk en Brazilië namen het initiatief door voor de inkoopbranche een ISO-richtlijn 
aan te vragen. Zij klopten aan bij het hoofdkantoor in Genève en gaven de aftrap voor het ontwikkelen van 
een standaard voor inkoop. Nederland haakte enthousiast aan; ministeries, grote en kleine bedrijven en ook 
NEVI waren betrokken bij de geformeerde commissie. De afgevaardigde voor Nederland, tevens voorzitter 
van de bovengenoemde commissie, Karin van IJsselmuide, heeft ervoor gezorgd dat de richtlijn niet alleen 
voor de private sector geldt, maar ook voor de publieke sector. Én zij heeft het ‘Dutch Wheel’ ingebracht, om 
het document te structureren. Deze illustratie is opgenomen in de ISO20400-richtlijn en laat zien hoe het 
duurzame inkoopproces werkt. Dit ontwikkelproces heeft drie jaar geduurd en eind 2016 zeiden de 45 landen 
unaniem ja tegen de tekst en de inhoud. Begin 2017 stemden ook de andere deelnemende ISO-landen positief. 
In mei 2017 is de nieuwe richtlijn voor Sustainable Procurement een feit.

Het thema MVI verbindt, daar is Karin van IJsselmuide van overtuigd:

‘Ik denk dat als inkopende organisaties bewuster zijn en 
zichzelf, maar ook hunleveranciers, vaker de kernvraag stellen 
‘kunnen we dit inkoopvraagstuk ook anders oplossen?’, dan zal 

dat zorgen voor een duurzamere supply chain. Het gaat om 
het verleggen van accenten. Het inkoopproces blijft hetzelfde’

Jos Nijhuis is sinds 2008 president-directeur van Schiphol Group. Voordat hij die functie vervulde, was hij jare 
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Figuur 2. Dutch Wheel

 

Figuur 1. Sustainable goals
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‘Het is mogelijk om andere keuzes te maken. Het vraagt een 
brede mindset, een open blik op de mogelijkheden’

Waarom een norm voor MVI
In 2050 lopen er rond de 9 miljard mensen rond op deze aardbol. In de afgelopen 50 jaar heeft de mens 
evenveel geproduceerd dan in de eeuwen daarvoor. Als je de rekensom maakt, kun je uitrekenen waar 
het kantelpunt zit van wat deze aarde kan dragen. De koek is een keer op. Wij kunnen zorgen dat we dat 
kantelpunt uitstellen of de wereld zodanig inrichten dat ook de generaties na ons van een leefbare wereld 
kunnen genieten.

17 sustainable goals
Gelijktijdig aan de ontwikkeling van de ISO-richtlijn, ontstonden de 17 sustainable goals, een hulpmiddel 
voor de toekomst op het gebied van duurzaamheid. De OESO (Organisatie voor Economische Samenwerking 
en Ontwikkeling) en de UN (United Nations) hebben samen 17 doelen opgesteld om bedrijven te helpen 
hun duurzame ambities te realiseren. Deze lopen uiteen van het beëindigen van armoede en honger, het 
verbeteren van gezondheid en onderwijs tot de bestrijding van de klimaatverandering en de bescherming 
van oceanen en bossen. 250 landen hebben hun samenwerking toegezegd om deze doelen te realiseren. 
Een voorbeeld daarvan is het klimaatakkoord van Parijs. Het belangrijkste punt uit het akkoord is vooral dat 
de opwarming van de aarde ruim onder de 2 graden moet komen; het streven is 1,5 graad in 2030. Ook moet 
de uitstoot van broeikasgassen naar beneden. Een ander voorbeeld is het Nederlandse grondstoffenakkoord. 
Dat stelt dat we in 2050 een circulaire economie hebben. Al deze akkoorden borduren voort op de gedachte 
achter de sustainable goals.
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Wat draag jij bij?
Vooralsnog zijn de 17 doelen nogal abstract geformuleerd en is de bijdrage die jij met jouw bedrijf levert 
vrijwillig van aard. Grotere bedrijven (vanaf 500 FTE) in de private sector alsook de AEX-bedrijven, 
zijn vanaf 2018 verplicht om een maatschappelijk deel in hun jaarverslag op te nemen. Zij moeten de 
accountant laten zien wat zij doen als bedrijf vanuit maatschappelijk verantwoord oogpunt. Op het gebied 
van energieverbruik gaat het om verminderen van de CO2-uitstoot. Om je footprint te verkleinen is het 
bijvoorbeeld goed om te kiezen voor het gebruik van windenergie of zonnepanelen op het dak van je bedrijf. 
Maar ook op het gebied van inkoop is er winst te behalen. 

Van de totale uitgaven van ondernemend Nederland is 70% gelieerd aan inkoop. Dat is een substantieel 
deel van de kosten. Als bedrijf kun je hierop invloed uitoefenen; je kunt kijken waar verbetering mogelijk 
is in de keten.

‘Het belangrijkste is om focus aan te brengen, keuzes te 
maken die passen bij jouw bedrijf. Gebruik de ISO-richtlijn 
als kapstok en maak je eigen doelen meetbaar. Vraag je af 

wat jij als inkoper kunt betekenen’

ISO International Organization for Standardization
Vertegenwoordigers van 165 landen geven hier richtlijnen uit om de wereldhandel te bevorderen. In 
Genève liggen zo’n 20.000 standaarden vast, zodat je je eigen producten en diensten vrijwillig(!) kunt 
toetsen aan die normen van veiligheid, betrouwbaarheid en kwaliteit.

Standaard versus norm
Als ISO de richtlijn certificeert, is dat een garantie voor de gebruiker van het product of de dienst dat 
deze voldoet aan de minimumnorm die is gesteld op globaal, Europees (EN) of Nederlands (NEN) niveau. 

ISO20400
De nieuwe MVI-richtlijn is lastig meetbaar te maken, derhalve lastig te certificeren. Mocht dit in de 
toekomst toch mogelijk zijn, dan krijgt hij de naam ISO204001. Zodra de norm is gecertificeerd, komt 
er een 1 als eindcijfer.

Van regulier naar duurzaam inkoopproces
In de tijd dat aanbestedingen werden uitgevochten op prijs was er minder ruimte voor MVO. Inkopers 
moesten hun targets halen, alles moest zo goedkoop mogelijk, het imago van het bedrijf moest overeind 
blijven. Het prijsbeleid weerhield bedrijven ervan om ook inkoop te verduurzamen. Dit beleid gaat ten koste 
van arbeidsomstandigheden, milieu en grondstoffen. In de toekomst zullen inkopers dan ook hun focus 
verleggen, van prijsbeleid naar duurzaamheid. In Nederland zal er voor de inkoopbranche niet heel veel gaan 
veranderen. In ons land werken we voor een groot deel al volgens ISO20400. 

De stappen van het reguliere inkoopproces zijn voor alle inkopers overal ter wereld gelijk. Elke inkoper 
is tijdens zijn of haar werk bezig met specificeren, selecteren en contracteren; wat is de vraag, welke 
leverancier past hierbij en welk contract sluit ik af? In deze fase past de aanbesteding. Vervolgens komt 
de tweede fase; bestellen, bewaken en kijken of het klopt. Tot slot volgt de nazorg. Dit is de fase van CLM 
(contractleveranciersmanagement) en het moment om ervaring op te doen. Ben ik tevreden? Kan het 
anders? Waar zitten kansen? Waar zitten risico’s? Wat kunnen we doen om dit proces te verduurzamen? 
Tijdens twee Food-for-Thought-avonden (Zwolle en Utrecht) in januari van dit jaar, geeft Karin haar publiek 
inzicht in de toekomstige manier van inkoop. Yacht biedt haar de gelegenheid om inkopers in Nederland 
een sneakpreview te geven van de nieuwe richtlijn ISO20400.

‘De nieuwe handzame richtlijn van slechts 45 pagina’s vertelt 
in 4 hoofdstukken hoe je MVO kunt vertalen naar inkoop, 
hoe je met andere vragen tot een andere dialoog komt en 

hoe een zo duurzaam mogelijk bedrijf tot stand komt’

Inhoud ISO20400
Vanaf 18 mei 2017 is de in het Nederlands vertaalde handleiding voor inkopers om maatschappelijk 
verantwoorde inkoop bespreekbaar te maken voor ca. € 150,00 te bestellen bij NEN (www.nen.nl). Voor die 
tijd is de conceptnorm (DIS2) verkrijgbaar. Deelnemers aan de training van NEVI ontvangen deze norm 
kosteloos (www.nen.nl/NEN-Shop/Norm/ISODIS-204002016-en). 

De Food-for-Thought-avonden van Yacht leren ons dat de eerste drie hoofdstukken gaan over het instituut 
ISO. Hoe werkt het, wat doet ISO en hoe ziet dat eruit? De MVO-norm 26000 komt uitgebreid aan de orde 
en ook MVO in praktijk wordt uitvoerig besproken.

Hoofdstuk 4 is een kennismaking met het fundament van sustainable procurement, ofwel duurzame 
inkoop. Wat zijn risico’s, wat zijn kansen en waarom zou je het überhaupt centraal stellen. De bestuurlijke 
verantwoordelijkheid komt aan de orde, je leest waar je invloed op hebt en waar je dus het verschil kunt maken. 
In hoofdstuk 5 lees je dat het gaat om een organisatiebrede aanpak. Het invoeren van duurzaamheid begint 
bij het bestuur, maar werkt door in de hele organisatie. Door onvoldoende bewustzijn loopt het intern vaak 
mis. Om dit te voorkomen biedt de richtlijn ook handvatten.
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Welke vragen stel je jezelf?
Hulpmiddel voor inkopers

Als je kijkt naar je eigen inkoopproces (naar de totale supply chain) zorg er dan voor dat je een open blik 
hebt. Blijf je verwonderen, vraag steeds waarom is dit zo?

■  Waarom koop ik?

■  Wat koop ik?

■  Welke stappen zet ik als inkoper?

■  Hoe hebben we het tot nu toe gedaan?

■  Kan het anders?

■  Wat leer ik van het verleden?

■  Welke keuzes maak ik?

■  Wat is de impact van mijn keuzes?

■  Wat is mijn invloed?

■  Welke attitude past me?

■  Waar haal ik mijn informatie?

■  Hoe richt ik de toekomst in?

■  Wat zijn de risico’s?

■  Wat zijn kansen om het anders te doen?

■  Kan het anders worden opgelost?

■  Is lease of asset-charing mogelijk?

■  Hoe ziet mijn supply chain eruit?

■  Wie zijn er bij dit proces betrokken?

■  Hoe gaan we met elkaar om?

■  Is deze aanschaf belastend voor het milieu?

■  Is dit product veilig voor de gebruikers?

■  Is deze dienstverlening ook haalbaar voor de leverende partij?

■  Komen er schadelijke stoffen vrij?

■  Waar komen de grondstoffen vandaan?

■  Krijgt iedereen een eerlijke beloning voor zijn werk?

■  Etc.

Inkoop worstelt vaak met waar te beginnen. Je kunt niet alles tegelijk aanpakken. ‘Hoe moeten we dat doen, 
Maatschappelijk Verantwoord Inkopen?’ Zolang dit niet integraal verankerd is in het inkoopproces, is het 
incidenteel aan de orde. Om ervoor te zorgen dat iedere inkoper zichzelf vragen stelt en dat het op den duur 
een normale gang van zaken wordt, is tijd nodig.

Het streven voor ondernemend Nederland is om het inkoopproces in 2030 volledig duurzaam ingericht te 
hebben. Dat is een haalbare kaart. Vandaag de dag is er al een levendige maatschappelijke discussie over 
afval en plastic verpakkingen. Wie had een paar jaar geleden gedacht dat je in winkels geen plastic tasje 
meer kreeg? En dat wij dat allemaal zo makkelijk accepteerden? 

De nieuwe richtlijn, die geldt voor alle bedrijven, organisaties en instellingen wereldwijd, helpt om MVI onder 
de aandacht te krijgen. Met deze ISO20400-richtlijn is het mogelijk om MVO binnen inkoop te structureren 
en te borgen. Nogmaals, 70% van de bedrijfskosten in Nederland gaat naar inkoop. Het is voor een inkoper 
noodzakelijk dat hij of zij kritische vragen stelt over zaken als transport, uitstoot, grondstoffen en arbeid om 
zo te komen tot een verantwoorde supply chain.

De voordelen van ISO20400
■  Deze richtlijn geeft een integraal denk- en handelingskader voor MVI (en MVO).
■  Mondiaal hetzelfde begrippenkader, zodat iedereen over hetzelfde spreekt.
■  In de handleiding is er ruimte voor eigen ambitie, maatwerk en onderscheidend vermogen.
■  Met deze standaard kun je VI-beleid te ordenen, structureren en prioriteren.
■   De richtlijn beschrijft MVI in alle facetten, thema’s en ontwikkelingen en geeft een compleet beeld van 

de mogelijkheden.
■   ISO20400 is bruikbaar voor alle soorten organisaties, sectoren en niveaus die MVI willen integreren in 

hun werkomgeving.
■   En tot slot sluit deze standaard aan op de aanpak en tools van professioneel inkopen die bekend zijn 

bij NEVI.

70% bedrijfsuitgaven is inkoopgerelateerd

NEVI is hét kennisnetwerk voor inkoop en supply management.

Deze beroepsvereniging telt 6500 ruim 6500 inkoop- en supplymanagement professionals. 
Vier pijlers staan centraal: netwerk, belangenbehartiging, kennislab en opleiden/trainen.

Meer info: www.nevi.nl
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Inkopers aan het woord
Arthur Fellinger, Directeur bij  
@Fellingers Duurzaam Na Actie

In hoeverre speelt duurzaamheid momenteel in jouw werk een rol?
Duurzaamheid is sinds 7 jaar een fundamenteel onderdeel van mijn werk. De focus van mijn vorige werkgever 
hierop heeft mij gevormd als persoon. “Spaceship Earth has no passengers, everybody is a member of the 
crew”. Ieders handelen heeft invloed op ieder ander. Duurzaamheid is dus een vast gegeven in mijn werk. 
Een focus die nog niet iedereen deelt, maar waarbij we dit jaar gevoelsmatig wel op een keerpunt beland zijn 
qua bewustwording en acceptatie. De consument, met de millennials voorop, wil meer en meer transparantie 
en de producenten zullen hier een antwoord op moeten geven. De inkoopfunctie speelt een cruciale rol hierin. 
De NEN ISO20400-richtlijn kan hierbij een handvat zijn om de interne dialoog op te starten zodat we deze 
richtlijn kunnen vertalen in beleid.

Wat betekent de nieuwe ISO20400-richtlijn voor bedrijven?
Veel bedrijven zullen de norm zien als overbodig tot het moment dat ze zich realiseren dat deze norm een 
aanvulling is op wat ze al doen. Inkoop speelt een centrale rol; alles valt of staat bij wat je inkoopt. Met welke 
specificaties/gunningscriteria benader je de markt. Dit gaat zoveel verder dan just price! Inkoop zal de 
verbinding moeten leggen tussen het duurzaamheidsbeleid en de inzichten van marketing/supply chain/R&D. 
Dit is een kans om een reis te starten naar een duurzame bedrijfsvoering. Deze reis eindigt nooit en levert 
steeds nieuwe inzichten op.

Hoe zou jij sustainable procurement toepassen? 
Duurzame inkoop is voor velen een mer à boire. Daarom zul je met je management van de organisatie 
waarvoor je werkt moeten bekijken waar de meeste impact te behalen is én waar je als organisatie 
de grootste  invloed op hebt. Focus op die aandachtsgebieden en vertaal ze in dagelijkse activiteiten, 
dan besteedt iedereen zijn energie aan het juiste en wordt de impact zichtbaar.

Hoe kijk je terug op de Food-for-Thought-avond van Yacht?
Het was voor mij een inspirerende avond die bevestigt dat er veel werk aan de winkel is om de nieuwe richtlijn 
goed over de bühne te krijgen. Ik hoop dat ik daar een steentje in kan bijdragen. Want zoals gezegd Spaceship 
Earth has no passengers!J

‘Spaceship Earth has no passengers,  
everybody is a member of the crew’o

12 13



Inkopers aan het woord 
Bram Bos, Supply Chain and CP Specialist  
Interim Professional voor Yacht 

In hoeverre speelt duurzaamheid momenteel in jouw werk een rol?
Ik ben als Interim SCM (supply chain management) en CP (contracting & procurement) specialist uiteraard 
zeer sterk beïnvloed door mijn ervaringen bij de NAM. Bij dit olie- en gasproducerend bedrijf is duurzaamheid, 
naast veiligheid, uiteraard een terugkerend thema. Als contractmanager ben ik mij altijd bewust van mijn 
eigen invloed op duurzaamheid in het procurement-proces. Als interim professional neem ik dit in al mijn rollen 
mee en ondersteun mijn opdrachtgevers om duurzaam inkopen naar een hoger plan te tillen.

Wat betekent de nieuwe ISO20400-richtlijn voor bedrijven?
Deze nieuwe richtlijn maakt (eindelijk) concreet wat bedoeld wordt met duurzaam inkopen en, nog belangrijker, 
hoe dit te realiseren. Mijn verwachting is dat ondernemingen en organisaties die al langer duurzaam inkopen 
willen invoeren nu écht aan de slag gaan, zodat eigen en interim medewerkers gericht hun doelstellingen 
kunnen formuleren. Met als resultaat inzicht in het proces en wat er bereikt is, met voortdurende verbetering 
in het achterhoofd.

Hoe zou jij sustainable procurement toepassen? 
Afhankelijk van onderneming of organisatie, haar doelstellingen, en de mate waarin maatschappelijk 
verantwoord ondernemen al is ingebed in het bedrijf, zou ik beginnen met het trainen van mijn inkopers 
in ISO20400. Vervolgens laat ik ze zelf kijken, nadenken over waar ze snel stappen kunnen zetten. 
Bij haalbaarheid volgt een snelle implementatie, zodat successen snel zichtbaar zijn. Zo wordt inkoop 
als MVO-partner in de organisatie een serieuze gesprekspartner. Hierna volgt de ontwikkeling voor 
een langetermijnvisie.

Hoe kijk je terug op de Food-for-Thought-avond van Yacht?
Het was een leuke, interessante en succesvolle bijeenkomst. Het onderwerp werd geanimeerd besproken door 
de deelnemers en het werd duidelijk dat het bij ieder op de agenda staat. De indeling van de avond; eerst wat 
eten en daarna een prettige presentatie door Karin van IJsselmuide, was ook prima. Na de break samenwerken 
in kleine groepjes vergroot de betrokkenheid. Deelnemers gingen weg met antwoorden en bewustzijn.

‘Ik ben mij altijd bewust van mijn eigen invloed  
op duurzaamheid in het procurement-proces’o
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Inkopers aan het woord 
Rob Bonting, Categorie adviseur  
SSC Inkoop Gemeente Groningen

In hoeverre speelt duurzaamheid momenteel in jouw werk een rol?
De gemeente Groningen heeft duurzaamheid hoog op haar agenda staan en levert graag een bijdrage 
aan de gestelde duurzaamheidsdoelen. Indirect door beleidsplannen en het subsidiëren van initiatieven, 
maar ook direct door bij hun uitgaven rekening te houden met duurzaamheid en daarop te sturen. Inkoop 
kan dit faciliteren en uitdragen. Ik ben hierbij persoonlijk betrokken; ik werk samen met de beleidsafdeling 
Duurzaamheid en enthousiaste category-managers om zo de duurzaamheidsdoelen stapsgewijs te 
concretiseren bij inkooptrajecten.

Wat betekent de nieuwe ISO20400-richtlijn voor bedrijven?
Deze norm biedt volgens mij een kapstok om duurzaamheid structureel in de processen te borgen. Mijn 
verwachting is dat deze richtlijn inzicht biedt in de totale keten, ons bewust(er) maakt van stappen en effecten 
die nu nog buiten ons gezichtsveld liggen. Het norm is een kader, de uitvoering is mensenwerk, het meenemen 
van de organisatie is de key.

Hoe zou jij sustainable procurement toepassen? 
Mijn streven is om duurzaamheid in het DNA te krijgen van elke inkopende ambtenaar. Het mag geen 
toeval meer zijn dat duurzaamheid in een inkooptraject wordt meegenomen. Bij elke stap moet sustainable 
procurement ‘top of mind’ zijn.

Hoe kijk je terug op de Food-for-Thought-avond van Yacht?
Enerzijds was het prettig om collega’s uit het inkoopwerkveld weer te zien en te spreken. Anderzijds draagt 
dit soort evenementen op een laagdrempelige manier bij aan kennisontwikkeling- en deling.

‘Deze norm is een kapstok om duurzaamheid  
structureel in de processen te borgen’o

16 17



Verduurzaam je supply chain van A tot Z
Een voorbeeld van DutchSpirit

Om duurzame stappen te zetten in de bedrijfsvoering van jouw organisatie, is het van belang dat je een 
brede blik hebt en creatief nadenkt over je hele supply chain. Om je een idee te geven van dit proces, 
volgt hieronder een voorbeeld van een bedrijf dat bij alle processtappen nadenkt. Erik Toenhake vertelt 
hoe hij duurzaamheid handen en voeten geeft bij DutchSpirit, een bedrijf dat duurzame maatpakken 
maatschappelijk verantwoord in de markt zet.

‘Je kunt op grote en kleine schaal het verschil maken, maar 
zolang je het zelf niet gelooft, blijft het een trucje. Duurzaam 

denken zit in je DNA. Tegelijkertijd is het een mindset. Kijk 
maar naar het scheiden van huishoudelijk afval, de aanschaf 

van zonnepanelen en carpoolen. Deze zaken zien we dagelijks 
in ons leven. Voorbeelden van wat in korte tijd is geaccepteerd 

en alweer heel gewoon is geworden’

Belang inzien van keuzes durven maken

In 2010 startte DutchSpirit met de introductie van duurzame maatpakken. Vanaf het begin ging de 
ontwikkeling stap voor stap naar een hoger level. Door niet meteen de lat aan het plafond te leggen, is het 
mogelijk om tijdens de groei van het bedrijf verder te verduurzamen. 
Bij de start van de productie van maatpakken hebben we ons gefocust op faire arbeidsomstandigheden. 
We vonden een bedrijf in Marokko dat onder Nederlandse vlag werkt zoals wij in Nederland werken, met 
respect voor de medewerkers. Helaas is DutchSpirit nog te klein om onze producent te bewegen zich fair 
wear te laten certificeren. Voor nu hebben we te maken met hun eigen ‘Letter of Conduct’ waarin zij hun 
personeelsbeleid en arbeidsomstandigheden uiteenzetten. 
De tweede stap was het klimaatneutraal maken van onze pakken, om daarmee onze footprint te verkleinen. 
Dat doen wij door ten eerste de CO2-uitstoot te reduceren, bijvoorbeeld door dichter bij huis te produceren 
en niet in het verre oosten. Ten tweede compenseren wij de resterende CO2-uitstoot. We hebben daarvoor 
de energie -van schaap tot pak- berekend, van Nieuw-Zeeland via Italië en Marokko naar Nederland. Als 
compensatie planten we tegenwoordig een boom per pak. 
Om een statement te maken tegenover onze afvalmaatschappij en verspilling hebben wij statiegeld 
geïntroduceerd. Hiermee maken wij duidelijk dat oude kleding waarde heeft en niet zomaar moet worden 
weggegooid. Later voerden wij ook de mogelijkheid tot lease in, waarbij het pak eigendom blijft van 
DutchSpirit. Je betaalt dan alleen voor gebruik, niet voor eigendom. Dit laatste is een van de pijlers onder 
de circulaire economie. 
Dit is een stimulans voor producenten om producten te ontwerpen die een langer leven hebben en 
herbruikbaar zijn. Zij zijn gedwongen na te denken over een slimmere manier van productie; opties tot 
modulaire opbouw, upgrading en dat soort vormen van duurzaamheid. 
Met Cradle-to-cradle in ons achterhoofd lieten we een stof ontwikkelen die geen afval achterlaat en in een 
kringloop opnieuw te gebruiken is. Dat kan in een biologische cyclus, waarbij het compost de basis vormt 
voor de grondstof voor nieuwe natuurlijke producten. Of in een technische cyclus waarin materialen een 
veranderingsproces ondergaan zodat je ze kunt hergebruiken. 
De ontwikkelde stof bleek niet zo geschikt voor de verfijnde eisen die wij aan maatpakken stellen, maar wel 
voor werkkleding. Inmiddels heeft DutchSpirit een aparte werkmaatschappij, Inspire genaamd, die zich richt 
op 100% circulaire werkkleding. Met acht verschillende bedrijven vormen wij zo een gesloten kringloop waarin 
we werkkleding na gebruik weer omsmelten tot granulaat. Hiermee maken we opnieuw garens en stoffen.
Tenslotte maken we de stap naar eco-wollen stoffen waarmee we dierenwelzijn garanderen omdat er 
geen overbemesting is van de weidegronden, de schapen geen hormoonkuren krijgen, geen mulesing (het 
wegknippen van de huid rondom de anus) etc. 
Het lijkt veel, maar het zijn hele logische stappen wanneer je nadenkt over je product en de keten die 
daaraan voorafgaat. En nog steeds verduurzamen we verder, maar dat kan alleen wanneer we voldoende 
omzet realiseren. Voor de een gaan wij al te ver, die kiest liever voor goedkoop of simpel, voor een ander 
niet ver genoeg. 

Maar voor ons zijn we onderweg en zijn we trots op onze pakken. Echte pakken voor echte mensen! 
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Notities
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Over Yacht
Yacht is dé verbindende kracht tussen professionals en organisaties die het verschil willen maken. Dit doen 
wij vanuit onze overtuiging dat werk dat ertoe doet mensen gelukkig maakt. Ons doel is optimaal resultaat: 
professionals uitdagend werk bieden waarmee zij de organisaties van onze opdrachtgevers blijvend 
verbeteren. Yacht is, vanuit acht kantoren door heel Nederland, actief in acht vakgebieden: IT, Finance, 
Engineering, Legal, HRM, Marketing & Communications, Supply Chain Management & Procurement en 
Sociaal Domein.
















